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ROZSVĚCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU 3. PROSINCE

U nás se vždy rozsvěcuje stromeček na první adventní 
neděli. Na návsi před naším mini marketem už nějaký rok 
je zasazený stromek, který se ozdobí, a lidi z celých 
Vraňan se u něj sejdou na zahájení tohoto svátečního 
vánočního období. Za velké slávy a radosti dětí je pak 
stromek rozsvícen. Zahájení tu vždy začíná 
"třítrumpetový" koncert který se rozléhá celou obcí. Hrají 
vánoční koledy a jiné známé  tklivé melodie a je to vždy 
moc hezké. Pak přijdou malé dětičky z místní školky 
a  zpívají vánoční písně, při kterých je doprovází paní 
učitelka Magda na kytaru. Maminky jihnou a tatínkové 

vše natáčí na mobily. 
Po nich vystoupily starší děti také se zpěvem, ale také 
s recitací básniček. Některé děti si dokonce samy 
doma připravily nějaké básničky anebo povídání. 
Obdivoval jsem je, že pak samy vystoupily z davu za 
mikrofon a bez jakékoliv trémy v klidu předvedly své 
vystoupení. Také děti z našeho dramatického kroužku 
zde předvedla svá vystoupení. Nakonec starosta 
popřál všem hezké svátky a byl zahájený volný 
program. Maminky si sdělovaly dojmy z vystoupení 
svých ratolestí, tatínkové si chodili pro horký svařák. 
Prodávaly se zde horké klobásy a párek v rohlíku 
a další dobroty. Děti si chodily do protějšího stánku 
pro slepené vlašské ořechy, ve kterých bylo uvnitř pro 
každého jiné překvapení....  

Přeji všem občanům obce co neklidněji prožité Vánoce, bohatého Ježíška a více dobrých zpráv do příštího roku. 
Podívejte se na pohádky, setkejte se s přáteli a s rodinou, a alespoň pár dní si nevšímejte zpráv v televizi a na 
internetových stránkách. Pak třeba zjistíte, že se nemáme tak strašně špatně jak je nám stále vnucováno.

Martin Chmelík, starosta obce Vraňany 
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ZPRÁVIČKY ZE SVĚTA KOŤÁTEK A ŠTĚŇÁTEK

Školní rok jsme zahájili v pondělí 4. září. Do našeho kolektivu jsme pro tento rok 
získaly personální podporu v podobě školní asistentky a asistentky pedagoga.
Některé děti jsou přihlášeny na sportovní kroužek „Olympionik“ pořádaný 
mělnickou školou Rytmik každou středu odpoledne. Každý sudý čtvrtek 
odpoledne probíhají „Hrátky s angličtinou“ vedené p. uč. Finfrlovou.
Na divadelní představení „Bětuška a kouzelný hrad“ do KD Lužec nad Vltavou 
jsme vyrazily autobusem se staršími dětmi. Pohádka Liduščina divadla se nám 
moc líbila a ještě jsme zvládli cestu do školky pěšky.
Na podzimní návštěvu Jahodárny jsme se vypravili v pátek 20. října. Zde jsme si 
prohlédli letošní úrodu a vybrali si několik dýní na výzdobu školky. 
Ve středu 25. října jsme se sešli všichni i s dospěláky před školkou, abychom 
společným lampionovým průvodem obcí oslavili Den vzniku naší republiky. 
Cestou děti splnily několik úkolů a za odměnu obdržely strašidelné dobroty.
Z klubu Mimóza nás navštívila „Šípková víla“ s pohádkou a povídáním 
o bylinkách. Naučila nás také vyrábět z nich přírodní voňavé mýdlo.
Další podzimní návštěva k nám přijela z centra Koniklec. Pohádkou „Duchové 

z popelnic“ nám paní lektorka ujasnila správné třídění odpadu, význam a jeho další zpracování.
První adventní neděli již tradičně vítáme zpěvem koled na místní návsi. I letos několik otužilců z nás vydrželo mrazivé 
teploty a zazpívalo známé české „Nesem vám noviny“ a „Štědrej večer nastal.“

Na  pátek 8. prosince jsme si pozvali na kontrolní 
návštěvu Mikuláše, anděla a čerty. Letos poprvé 
jsme si pro předpokládanou velkou návštěvnost 
rodičů propůjčili tělocvičnu ZŠ. Děti si nejprve pro 
své blízké připravily mikulášsko – vánoční 
program plný básniček, písniček, koled 
a tanečních kreací. Poté obdržely od Mikulášské 
družiny čokoládovou odměnu. Ve školce také 
oslavíme i Vánoce. Dopis s přáním jsme společně 
odeslali, tak uvidíme, zda Ježíšek přiletí…

Lada Myšková

Měli tam i jiné věci. Například krásně zdobené perníčky a jiné zajímavé drobnosti. Mimo jiné jsme tam ochutnávali 
štrúdly, se kterými se soutěžilo o nejlepší obecní štrúdl roku. Tato soutěž tu probíhá mnoho let. Po ochutnávce 
zapíšete číslo štrúdlu, který vám nejvíce chutnal. Vítěz dostane pamětní cenu a sklidí potlesk spoluobčanů.
Letos po dlouhé době napadlo dost sněhu a bylo dost zima. I když náves byla prosolená, aby nikdo neupadl. Připadlo 
mi, že se lidé proti jindy, schází dost pomalu. Ale jak zatroubily trumpety první vánoční koledu, během chvilky se 
náves zaplnila a vše bylo tak, jak mělo být.
S každým rozsvěcením veřejného osvětlení se nám od teď rozsvítí i vánoční stromeček a bude nám všem společně 
dotvářet atmosféru tohoto času. Tak přejeme hezký advent všem!

Text a foto: František Hormandl
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PODZIM NA ZÁKLADNÍ ŠKOLE

Po prázdninách se děti vrátily zpět do lavic a společně 
jsme přivítali naše nové prvňáčky. Prvním 
dobrodružstvím bylo pozvání od rodiny Hančů  na jejich  
farmu, kde děti viděly spoustu zvířátek a především 
daňky. Návštěvy na farmě se zúčastnily děti ze školní 
družiny.
Říjen byl naplněn bohatým programem nejen v rámci 
výuky, ale i ve školní družině. Nejdříve vyrazily děti
2.5. třídy do Mělníka na výukový program Planeta 
Země. Tohoto programu se naši žáci účastní každoročne 
a letos se dozvěděli zajímavosti o státu Kambodža.
Ve výukovém programu Dopravní výchova dále 
pokračovali žáci 4. a 5. třídy na dopravním hřišti 
v  Mělníku, kde absolvovali první ze dvou částí. 
Zopakovali se pravidla silničního provozu a dopravní 
značení nejen pro chodce a cyklisty. Po dokončení druhé 
části, která proběhne na jaře,  žáci obdrží "řidičský 
průkaz" malého cyklisty.
Poslední říjnový den naši školu navštívila spisovatelka 
dětských knih Michaela Fišarová. Napsala dětské knihy 
jako např. V bříšku, AŽ Půjdeš do školy, Kamínek, 
Městečko a  spoustu dalších. Žáci všech ročníků si 
poslechli autorské čtení z jedné z knih a příběh je velmi 
zaujal. Paní spisovatelka nám podepsala své knihy, které 
jsme si po besedě zakoupili do naší školní knihovničky. 
Ješte v ten samý den si děti ve školní družině  užily 
zábavné odpoledne nazvané "Halloween" plné her 
a soutěží.
Listopad proběhl v duchu učení a zájmového odpoledne 
plného vytváření.
Přehoupl se nám prosinec a nastal předvánoční čas. 
1.  prosince se žáci všech tříd zúčastnili výukového 
programu na zámku ve Veltrusích, vztahujícího se 
k oslavám adventu před sto lety. Během programu si děti vyrobily na památku malou ozdobu. Další zájmové 
odpoledne se neslo v duchu vaření  vyráběl se domácí pribiňáček nebo obložené chlebíčky.  Také nás navštívil 

Mikuláš s čertem a dětem za dveřmi nechal malou odměnu. V pátek 
15. prosince nás čeká vánoční tvoření s rodiči, poté vánoční besídka pro 
rodiče a školní besídka pro děti.   
Učitelský sbor a žáci ZŠ Vraňany přejí všem příjemně strávené vánoční 
svátky a do nového roku hlavně zdraví.

Bc. Veronika Blahuta
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OBECNÍ VÝLET DO ČESKÉHO KRUMLOVA 28. ŘÍJNA

Dalším místem pro obecní výlet se stal jeden z nejkrásnějších českých zámků, Český Krumlov. Cestovalo 26 výletníků. 
Nejvíce lidí tentokrát čekalo v Mlčechvostech. Poprvé po dlouhé době tu bylo více účastníků než z Vraňannádraží. Cesta 
autobusem byla sice dlouhá, ale část cestujících, včetně autora tohoto článku, si zkrátila cestu pospáváním. Věřím ale, že 
i ostatním ubíhala příjemně.
Až na jednu malou příhodu probíhal celý výlet v pohodě. 
Příjemné počasí, krásné město. Myslím, že si všichni užili 
v Krumlově příjemný podzimní den. Nebýt té drobné příhody, 
tak by vlastně nebylo o čem dál psát, protože Český Krumlov 
se musí zažít na vlastní kůži a stojí to opravdu za to. 
Tak teď tedy k té příhodě. Do Krumlova jsme dorazili 
s hodinovým předstihem a tak jsme se pomalou chůzí přes 
město v klidu přibližovali k zámku. Cestou byl čas na drobné 
nákupy v krámcích, které jsme potkávali doslova na každém 
kroku. Nebylo kam spěchat, kochali jsme se výhledy, 
pohledem na medvěda v zámeckém příkopu, lístky jsme měli 
zamluvené, takže nebyl opravdu žádný spěch. Když zbývalo 
do zamluveného času prohlídky asi 20 minut, začali jsme 
s  Evou Švecovou, která pomáhala při organizaci výletu, 
rozhlížet po pokladně, kdy bychom si vyzvedli vstupenky. 
Na pátém nádvoří, jsme se dozvěděli, že vstupenky se 
prodávají na druhém nádvoří. „Aha, tak to jsme nějak 
přehlédli“. Rozloučil jsem se s paní ve stánku se suvenýry 
a tentokrát již svižným krokem jsme s Evou Švecovou hledali 
pokladnu. S hrůzou jsme zjistili, že kopec, který jsme 
proklínali při cestě na zámek, je mezi druhým a třetím 
nádvořím a že jej tedy budeme muset absolvovat ještě jednou 
dolů a pak samozřejmě ještě jednou nahoru. Stále ještě 
svižným krokem jsme došli na druhé nádvoří, ale hledání 
pokladny stále ještě nebylo u konce. I když jsme viděli, kam 
směřují šipky ukazující směr k pokladně, stále jsme ji 
nemohli najít. Nakonec jsme ji našli dobře schovanou nad 
schody v rohu nádvoří. 
Uklidnil jsem se. Máme ještě 15 minut. „To je v pohodě“, řekli 
jsme si. V tu chvíli jsem však uviděl dlouhou frontu na 
vstupenky. Bylo v ní alespoň 30 lidí. Párkrát v životě už jsem 
z nějakých hraničních důvodů frontu předbíhal, vždy mi to 
ale bylo krajně nepříjemné. V tu chvíli ale nebyla jiná 
možnost. Předběhli jsme celou frontu a pánovi, který byl ve 
frontě první, jsem začal vysvětlovat, jak je důležité, abych šel 
před ním a že máme lístky objednané a tak dále. Po chvíli 
jsem zjistil, že pán je z Anglie a nerozumí mi ani slovo. Se 
svojí výbavou anglických slovíček jsem se o nové vysvětlování 
v angličtině ani nepokoušel a prostě jsem se před něj nacpal 
k okénku. Paní v pokladně naštěstí okamžitě pochopila, že 
jsme ta nahlášená delegace z Vraňan a ještě nás pochválila, 
že máme počty seniorů a dětí spočítané předem. Se 
skloněnou hlavou a tváří rudou studem, jsem šel s lísky zpět 
podél fronty. Koukl jsem se na hodinky. 10 minut. Přestal 
jsem si hrát na gentlemana a Evě jsem sprostě utekl, abych zdržel průvodkyni nějakou vtipnou historkou.
Na místo začátku prohlídky jsem s lístky dorazil pět minut před prohlídkou. Přišel jsem v klidu, jako bych se právě vrátil 
z blízké vyhlídky na Krumlov. Všichni byli na místě, tedy kromě Evy Švecové. V klidu si povídali a dokonce jsme se stihli 
ještě před prohlídkou vyfotit. Fotka, která je u tohoto článku vznikla čtyři minuty před začátkem prohlídky. Všimněte si, že 
na ní ještě není Eva Švecová. Ta se přihnala asi o minutku později. Takže nakonec žádný problém. Tedy až na ty pohledy 
lidí ve frontě na lístky. Text a foto Martin Chmelík
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TURNAJ PÉTANQUE O POHÁR STAROSTY OBCE 7. ŘÍJNA

Již devátý ročník turnaje v Pétangue se konal na začátku října v Mlčechvostech.  
Na turnaji bylo přítomno mnoho bývalých vítězů turnaje a bylo velmi 
pravděpodobné, že některý z nich si vybojuje další vítězství. Napovídal tomu 
i průběh skupinové fáze turnaje. Po několika prvních zápasech ve skupinách nic 
neukazovalo, že by mělo dojít k nějakému překvapení. K tomu však po spočítání 
skupin přeci jen došlo. 
Vzhledem k počtu účastníků nepostoupili do vyřazovací fáze pouze čtyři hráči. 
Mezi nimi však zůstal velký favorit a jeden z minulých vítězů Jiří Šubrt. Ten 
zaznamenal ve skupině pouze jedno vítězství a to nad nejmladším účastníkem 
turnaje Ondřejem Chmelíkem, který se však na rozdíl od Jiřího Šubrta do play off 
dostal. Na omluvu Jiřího je však nutné napsat, že skupina, do které byl 
nalosován, byla opravdu velice těžká. Po několika porážkách sám uznal, že si 
tento rok postoupit nezasloužil a upustil od svého tradičního nátlaku na 
zapisovatelku turnaje. Neodpustil si však navádění přítomných dětí (Leontýnky 
Granátové) ke krádeži vítězného poháru. 
V play off velice brzy vypadl dvojnásobný vítěz, Michal Řezáč. Vítězka z roku 2019, 
Milada Řádová postoupila, z prvního kola play off. Další postup, však už byl nad její síly. Mezi poslední čtyři se tak 
dostal vítěz prvního ročníku Martin Chmelík, ale další semifinalisté byli poměrně překvapiví. Milan Moravec, Pavla 
Procházková ani Roman Hejnal nezaznamenali v minulých ročnících žádné významné úspěchy. Ještě větším 
překvapením bylo později i složení finálové dvojice Roman Hejnal, Pavla Procházková. 
Martin Chmelík vyhrál po dlouhém a vyrovnaném boji s Milanem Moravcem souboj o třetí místo. Závěrečný finálový 
zápas byl „rodinným“ soubojem mezi Pavlou a Romanem. Někteří přítomní si 
mohli myslet, že se finalisté nějak dohodnou a o ceny se podělí, opak byl ale 
pravdou. Finálový zápas byl napínavým vyvrcholením celého turnaje. 
Celý turnaj byl kromě své sportovní části také společenskou událostí. Ochutnávali 
se výtvory domácí kuchyně a to pečené, smažené a vařené, ale také zavařované, 
nakládané a vypálené. O odměny pro nejlepší se opět postarala obec Vraňany 
a Farma Vraňany. 
První místo si po skvělých výkonech zasloužila Pavla Procházková, druhý byl 
Roman Hejnal, třetí Martin Chmelík a tradiční pytel brambor si odnesl Milan 
Moravec. Ceny vítězům předal Michal Řezáč. Šťastná Pavla pak pózovala 
fotografům s pohárem pro vítěze a ještě ve stejný den sdílela na svém FB profilu 
fotografii s čestným umístěním putovního poháru na své polici slávy. Tento pohár 
ji bude zdobit 51 týdnů, než jej Pavla bude muset vrátit starostovi obce k dalšímu 
ročníku.

Text a foto: Milena Chmelíková a František Hormandl
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POSVÍCENÍ 2. ZÁŘÍ

V sobotu 2. 9. 2023 se konalo Vraňanské posvícení 
v  celém areálu obecního hřiště ale hlavně před 
restaurací Hospůdka AFK Vraňany. Bylo zde opět 
postaveno velké hudební podium, spousty stánků 
s  rozmanitou nabídkou, různé druhy piv i nealko, 
langoše, bramboráky, koláče. Nabídka různých řízků, 
masíček, klobás ale i nabídka produktů přímo zde 
z udírny. Nabízeli se ručně vyrobené prsteny a šperky 
z  drahých kamenů i kůže, mohli jste se nechat 
vyfotografovat a hned si to odnést na hrníčku, či talířku. 
Malovalo se tu dětem na obličej (moc krásně!!!). Děti tu 
měly i svůj výtvarný koutek a navíc celé krásné dětské 
hřiště. Každý si tu našel co se mu zrovna zalíbilo.
Na druhé straně hřiště vznikla něco jako malá Matějská 
pouť! Kolotoče, střelnice, autíčka i Ruské kolo. Pro ty 
menší zde byly motorové lodě v bazénu, vláček, malý 
řetízák. Skluzavky a gumové hrady a spoustu dalších atrakcí, které ani neumím pojmenovat.
Naproti na hřišti v topůlkách se děti mohly povozit na koníkách.
Když ve 14 hodin začal samotný program, bylo už sezení na ploše i pod stany zcela zaplněné. Nejprve vystoupil Matěj 
Koudelka s kytarou. Když dohrál a dozpíval, nastoupilo několik skupin mažoretek z Dolních Beřkovic a předvedly 
svoje sestavy. Po nich předvedl svůj výcvik a drezůru dravců zde pravidelně vystupující pan Dobrkovský alias 
"DOBRKO". Děti si mohly podržet a pohladit sovy, pro dospělé tu jsou velcí dravci jako je orel, káně a pod. Spousty 
legrace je vždy s krkavcem, který se volně  potuluje mezi diváky, krade jim párky nechá se krmit a pije všem 
z kelímků. Děti se účastní vědomostního kvízu o brka dravců a je předváděn i simulovaný lov.
Pak nastoupila naše děvčata, "Vraňanská POUPATA", která secvičila taneční ukázku na téma býčí zápasy. Bylo to 
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moc pěkné a tak sklidily veliký potlesk. 
Další dechberoucí vystoupení zajistili "skákači", kteří si říkají StayHero 
Events. Do přeskoků, salt a vrutů se nebojácně zapojil i místní Lukáš 
Marek.
Před setměním pak zahrála countryová, trampská a folková hudební 
skupina Pacifik ve složení Helena Maršálková – zpěv, Martina Nová – 
zpěv a Jiří Mašek – basová kytara, zpěv.
Večer se tradičně uskutečnil veliký ohňostroj, za který by se nemuselo 
stydět leckteré město. Taneční zábava pod širým nebem s kapelou 
Globus Band se protáhla až do ranních hodin.
Posvícení se opět zdařilo, počasí nádherné, účast veliká, lidé se 
zabavili . Co víc si přát, že? Co k tomu dodat? Posvícení skončilo, tak 
se už zase těšíme na to příští!!!
Text a foto František Hormandl a Ondřej Mamula. Mnoho 
dalších fotografií najdete na adrese https://
www.vranany.cz/zpravodajstvi/posviceni2023, kam vás 
zavede i přiložená QR kód
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DĚTSKÝ DEN 3. ČERVNA

Tradiční Dětský den ve Vraňanech se uskutečnil v sobotu 3. června 2023 od 16:30 hodin na hřišti AFK Vraňany. 
Pořadatelem akce byl TJ Sokol Vraňany, hospůdka a hřiště AFK Vraňany.
Jako vždy pro naše děti byl připravený bohatý program a zajímavé soutěže i poučné testy od dopravní policie. Děti 
si zde zkoušely znalosti telefonních čísel, které je třeba volat v případě úrazu, napadení, požáru apod. Součástí akce 
pro děti byla i ukázka vozové techniky a vybavení od Dálničního oddělení Policie České republiky. Též se měly 
možnost nechat vyfotit na silné velké policejní motorce, což byl hlavně pro kluky velký zážitek.
Na ploše fotbalového hřiště byly rozmístěny jednotlivé dovedností soutěže. Pestrý program nabídnul chůzi na 
chůdách, hod míčkem na terč, hod na cíl, skoky v pytlích, hod šipkami, dvě střelnice se vzduchovkami, chytání 
rybiček a další. Nechyběla ani nafukovací atrakce, pro mladá děvčata oblíbené malování na obličej a dětská diskotéka 
a jiné doprovodné soutěže. Všichni soutěžící vyhrávali sladké odměny, buřty a jahody. Vstupné opět zdarma, vše se 
podařilo opět pokrýt díky štědrým sponzorům.
Počasí nádherné, detičky spokojené a když bylo po všem, tak na dospělé čekala večer příjemná zábava při dobrém 
pivku. Takže nakonec byli spokojení i tatínkové i maminky. Den dětí 2023 se opět vydařil.
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Text a foto z Dětského dne pořídili František Hormandl a Ondřej Mamula. Více fotografií naleznete na 
obecních stránkách na adrese https://www.vranany.cz/zpravodajstvi/detskyden2023, kam vás 
dovede i QR kód vpravo.

Zdravím tímto všechny nadšence Sokola jako takového, především naše bratry a sestry Sokola Vraňany! Mám zde možnost 
i čest podat informace jak se nám pro letošní rok daří ohledně cvičení dívek a chlapců. 
Pro tento rok bylo otevřeno cvičení dívek s rekordní účastí, a to 28 dívek mladšího a staršího školního věku. Dívky se 
zapojují bez problémů do všech pohybových aktivit, které jsou jim připraveny. Myslím si, že jsou nadšené, jelikož jejich 
účast na jednotlivých hodinách pořádaných každou středu od 16:30 17:30 je opravdu viditelná i slyšitelná. Dívky se učí 
jak pohybové hry, míčové hry, seznamují se s gymnastickým nářadím a náčiním a především získávají nejen radost 
z pohybu, ale i kladný vztah k pohybu. Tento rok cvičení dívek vedou sestry Markéta Motejzíková, Veronika Soudská a 
jejich mladší sestry Maruška Motejzíková a Simona Hanáková. 
Cvičení chlapců probíhá také každou středu od 17:3018:30. Cvičení je vedeno velmi zkušenými a praxí protřelými bratry 
Martinem Hudečkem, Matějem Motejzíkem a Martinem Motejzíkem. Chlapci se učí jak pohybové obratnosti, tak jsou vedeni 
k prvním základům gymnastiky a atletiky (kotrmelec dopředu, přeskoky přes kozu…). Chlapci se učí týmové sporty, 
především pravidla floorbalu, ale i jiných her. Počet chlapců, kteří navštěvují sokol je zhruba do 10 cvičenců tudíž budeme 
rádi, když se ještě někdo z místních chlapců v daném věkovém rozpětí připojí do chlapeckého cvičení. Dále se do členství 
sokola ve Vraňanech zapojilo mnoho mladých nadšenců z mužských řad. Nový bratři nejen že chodí na pravidelné středeční 
floorbalové tréninky, ale snaží se dodržovat i pracovní brigády, které jsou součásti členství. Zavedli jsem whatsapové 
skupiny, kde informujeme rodiče, bratry a sestry co se děje nebo co se bude dít budově Sokola (cvičení, brigády, soutěže, 
florbaly). 
Na úvod podzimu sokolovnu navštívila i Základní škola Vraňany, především školní družina. Chlapci s paní vychovatelkou 
Jitkou Soudskou  dorazili v rámci volnočasových aktivitách školní družiny, kde měli možnost si vyzkoušet floorbal na větší 
hrací ploše, než je jim k dispozici v ZŠ. Tímto jsem podala 
hlášení jak se nám vede a co je zhruba nového v našich 
kruzích Sokola Vraňany. Veronika Soudská

ZIMA V SOKOLE
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Dne 15.10. proběhlo již v tomto roce druhé 
vítání nových občánků do obce Vraňany, 
Mlčechvosty a Vraňany nádraží. Jako jedna 
z krásných obecních akcí, která dělá velkou 
radost nejen nám členům SPOZU, ale 
především rodinám které se do této 
společné událost zapojí. V nedělním 
odpoledním čase v tělocvičně Základní 
školy proběhlo slavnostní uvedení nových 
občánků do obce. Úvod zahájila 
ceremoniářka Veronika Soudská. Děti ze 

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 15. ŘÍJNA

Základní školy Vraňany přednesly tematické básně rodičům a našim novým občánkům. Přednes proběhl ve složení 
Vaneska a Jaruška Hirkovi, Anežka Deršáková, Kateřina Březinová a jako poslední Eliška Srbová. Dále bylo předáno 
hlavní slovo panu starostovi Martinovi Chmelíkovi. Po skončení vřelých slov pana starosty byli přivítáni nový občánci 

ve složení Zora Thaisz, Nicolas Felčárek, 
Michael Bauer, Vanesa Csókova. 
Miminkům a rodičům byli předány dárky 
a  květiny od členů SPOZU, rodiče se 
zapsali do pamětní knihy a obdrželi ručně 
vyrobený pamětní list a gratulace od 
jednotlivých zástupců SPOZU. Na závěr 
společenské akce byli všechny rodiny 
vyfotografovány. A tak jsme opět strávili 
příjemné odpoledne s našimi novými 
občánky obce.   Text: Veronika Soudská, 
foto: Ondřej Mamula



VVrraaňňaannsskkýý  zzpprraavvooddaajj
Ročník XX, číslo 2/2023

11

DIVADELNÍ SÁL MLČECHVOSTY

Kulturní program organizovaný divadelním spolkem Mošna byl bohatý:
KONCERT INGRID JAMES

Před koncem minulé divadelní sezony, tedy před 
prázdninami, se na sále v Mlčechvostech konaly dvě 
zajímavé kulturní akce. 28. května vystoupila se svým 
kvartetem australská jazzová zpěvačka Ingrid James.
Ingrid James je jednou z neuznávanějších zpěvaček 
Austrálie a je také velmi populární v USA a Anglii. Její 
sametový hlas a naprosto přesná intonace zajistila všem 
přítomným skvělý zážitek. Libor Šmoldas, který 
doprovázel na kytaru, už zná prostředí sálu 
v  Mlčechvostech dobře, ale pro další muzikanty byla 
atmosféra koncertu příjemným překvapením. Jakub 
Zomer, který divákům předvedl zvuk a možnosti 
Hammondových varhan, byl příjemně překvapen 
publikem, které se na malé obci sešlo. Za bicí sestavou kvartet doplnil bubeník Jesse Simpson, rozený 
Američan, který ale v Česku bydlí a pracuje již několik let. Celá tato sestava zahrála v čechách několik 
koncertů a jsme velice rádi, že jedním z nich byl i ten v Mlčechvostech.

STRAŠIDÝLKO Z METERWILU

Závěr minulé divadelní sezony patřil dětem. Divadelní představení pro děti divadla Inkognito, Strašidýlko z Meterwilu, 
bylo jen mírně opožděným dárkem ke dni dětí. Děti v tomto veselém představení zjistily, že když se na jednom hradě 
potkají hamižný duch, arogantní skotský šlechtic a notorický zloděj, může se stát cokoli. Na představení se 
v nedělním odpoledni přišlo podívat téměř padesát dětí a rodičů. Představení bylo autorským dílem Petra Lněničky, 
který na podzim tohoto roku přijel ukázat ještě další dvě své hry.

SBOROVNA

Spolek Mošna v září již potřetí divákům v Mlčechvostech předvedl své nové představení Sborovna. I třetí představení 
mělo velice slušnou návštěvu a během září s tímto představením Mošna vyjela ještě do dvou obcí na jižní Moravě. 
V Hlubokých Mašůvkách i Hostimi Mošna sklidila chválu a objednávku pro další nastudovanou hru.

KLÍČ ANEB CO JE TO PTAKOPYSK

Tato hra měla v říjnu v Mlčechvostech světovou premiéru. Šlo o další hru z pera Petra Lněničky, kterou nastudoval 
s ochotníky ze Mšena. Středověká fraška o hledání (nejen klíče) byla příležitostí pro zkušené i začínající členy souboru 
ze Mšena. Samotné hře Klíč předcházela velice poučná přednáška pátera Omnibuse… O sexu.  V roli velice zvídavé 
jeptišky se divákům v rodné obci představila Petra Hanušová, která ať už díky svému příteli, nebo možná i díky 
divadelníkům z Mošny, přičichla k ochotnickému divadlu a nechala se zlákat jeho kouzlem.

VÁNOČNÍ KONCERT SKUPINY ANTIKVARTET

K adventní atmosféře ve Vraňanech a Mlčechvostech 
přispěl Vánoční koncert skupiny Antikvartet. Program byl 
složený převážně z písní, ke kterým napsal text zakladatel 
skupiny Dušan Vančura. Slyšeli jsme tedy písně 
z repertoáru Spirituál kvintetu,  Františka Nedvěda a také 
tradičních Vánočních písní. Závěrečná koleda zazpívaná 
na forbíně bez mikrofonů společně s diváky koncertu, byla 
příjemnou tečkou za krásným zážitkem.

DALŠÍ AKCE V SÁLU MLČECHVOSTY

 13.1. od 19:00 – Představení „Upokojenkyně“ divadla 
V.A.D. Kladno

 23.3. od 19:00  Ples Mošny na téma pohádek z večerníčků
 6.4. od 19:00 – Radůza – koncert známé české písničkářky

Text: Martin Chmelík, foto: František Hormandl a Ondřej Mamula
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BABIČKOVÁNÍ

9. ROČNÍK CYKLOVÝLETŮ, ROK 2023, VÝLETY ČÍSLO 518
Zase další cyklošnůra, tak zakřič, hurá!!! Číslo 5 žije, my žijem též a těšíme se na další cyklotoulání. Pokud někdo chce 
poznat, jak chutná „Továrna“ ve Slaném, může jet třeba okolo vinic jeviněvských. Můžete nám říct nějakou vtipnou historku 
z natáčení? Jistě se tady určitě odehráli, když se zde natáčela druhá řada seriálu Vinaři. Na cestě  navštívíme královské 
město Velvary, s velkým náměstím. No, není divu, vždyť tu kdys procházela cesta z Prahy do Saska.  A je tu Slaný, se slaným 
pramenem  pod Slánskou horou. Lepší je polotmavý pramen z Továrny! Slánsko je oblast ovocnářsko sadařská  a cyklostezky 
se sadům nevyhýbají. Chce to projíždět ale v čase zrání.../ ZdibyOkoř, dva v jednom a to se vyplatí!!! Taky že joooo. Lužecky 
lávkově se přehoupneme přes Vltavu, kol kolově okolo vrcho Dřínovského, jsou tu stepní stráně s kavylem, bělozářkou, se 
vyhoupneme na Vodolku. Po doplnění energie profrčíme obcí Dolínkem, rodištěm Vítězslava Hálka, Jana Štěpánková, 
herečka, byla jeho pravnučkou. Čeká nás „příPraží“. Zamyslíme se v Přemýšlení u moku Zdivaru. Následuje adrosešup 
k Vltavě, loďkové převezení na druhý břeh a nabírání výšky na Kladenskou tabuli. Dlouho na tabuli nezůstaneme, čeká nás 
White lady okořská. Nevím, jestli budete mít štěstí, ale občas se tu objevují./ Letní obloha umí připravit překvápko! Ale 
nepředbíhejme. Opět překonání Vltavy po lávce, v Obříství se opravuje část zámku, který patřil generálu Kollerovi, co vezl 
Napoleona na Elbu. Vedle kostelíček, kde podruhé řekl Bedřich Smetana své manželské ano. Správňácká hospa – nádražka 
se nachází ve Všetatech. Ale když je žízeň, není co řešit...a třeba při bouřce, která nás zastihla v Mělnickém Vtelně, pod 
střechou, si můžete třeba dát whisku s přírodním, kroupovým ledem...Cestovní prach a třeba bláto  vyprala do „mokrého 
čista“ buřina, co se objevila u Mělníka cobydup. Adroš na cestách musí byť!
Za Roudnici, tam dnes vede cesta dnešní pod dohledem statné, čedihory, řipské. Když počasí dovolí, řekl Gustav Anděl na 
Lomničáku, nabídne panoramatické kochání na středohořské kopce, rozhledna na Horách za Roudnicí, (bacha, ta hora je 
v mírně zvlněné rovině). Kdo má raději houbosběr,  v polesí Travčického lesa, jistě ve správný čas, uspěje. Příjemně je v létě 
u řeky, tento způsob léta se mi zdá vhodný, řekl by Rudolf Hrušínský u břehu Labe v Nučničkách, a s pulitrem piva by 
vkročil do řeky.  My Labe překonáme přívozem a pak čeká nás bistro Trumpetka u Lounek, vyhlášená cyklozastávka. Jo 
ještě dobré bistro je v Dolních Beřkovicích u plavební komory, točí tam Bernarda. / Za hranice  běžných tras dovedla nás 
cesta do Chlumce nad Cidlinou. Dobývat zámek jako sedláci nebudeme,   oni vlastníci zámku mají v erbu tři vlčí zuby. Raději 

Pravidelné setkávání babiček každou první středu 
v  měsíci, bylo v listopadu ozvláštněno dílničkou na 
zdobení perníčků. Milena Chmelíková přišla babičkám 
ukázat jak se perníčky zdobí a také nabídla možnost si 
zdobení vyzkoušet. Výsledky tohoto snažení můžete vidět 
na fotkách. Je vidět že máme v obci seniorky velmi 
šikovné a ochotné se něčemu přiučit. Jako vždy však bylo 
nejdůležitější že se všechny babičky sešly a měly možnost 
si popovídat. To že si domů odnesly své výtvory byl jen 
bonus navíc. 
Další setkání proběhlo na začátku prosince v prodejně 
Farmy Vraňany, kde bylo povídání zpestřené návštěvou 
čerta, Mikuláše a anděla.
Další babičkovské povídání proběhne v jídelně základní 
školy ve středu 3. ledna od 16:00 a zveme i další babičky 
a dědečky, aby se k setkání připojili.

Milena a Martin Chmelíkovi
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si počkáme, až kastelán brány zámku otevře sám.  Mírně zvlněná krajina je ideální na cyklovýletění. Co výletnické oko 
shlédne? Nespočet míst, kde těží nebo těžil štěrkopísek, možnost koupačky nebo rybaření, Barešův Ranč u rybníka Říha, 
města Starý a Nový Bydžov, (bacha v N.B. na „socretroulici“ ČSLA), gotickotudorský zámek Hrádek u Nechanic postavený 
rodem Harrachů, hřebčín v Kladrubech nad Labem, kde filmová klapka klapala při natáčení seriálu Dobrá voda. / Kam 
dnes? K Boganovi, do Kerska! A kudy povede trasa? Podle  Labe, nejlépe. Když máte zapnutého „cyklopilota“, báška na 
přejezd „kořenových kolejí“ mezi Kostelecem a Brandýsem, něco jako turbulence...Do Hájenky je dobré o víkendu si předem 
zarezervovat místo, ať  šípkovou nebo se zelím nejíte na lavičce. Dědku, kde si?, Mistře, nemáte nějakej nepovedenej obraz?, 
vy rozumíte trabantům?, sem si zapomněl vzít vosmičku másla, já si dám od obojího, abych neurazil, Zahrádkáři Kersku, 
to ve zdejším lese prostě samo naskočí do hlavy.
Restaurace v polích, infoleták, nekecal....Vlakově se přiblížíme ze základny do Roztok u Prahy. Tichým údolím Únětického 
potoka, nejdříve jsou ke shlédnutí předprvoválečné letní byty „pražské   smetánky“, pak statek pánů Bouvarda a Peticheta 
(bývalý Trojanův mlýn), Únětický pivovar, o víkendu  masakr, vůl na zdi bývalé hospody ve vsi Černý Vůl, expozice staré 
zemědělské techniky u železničního přejezdu za Tuchoměřicemi a konečně Restaurace v polích, v Malých Číčovicích.  
Obsluha nebyla v tento den zrovna nejpilnější, poznamenal by Miloslav Šimek v povídkách Š+G, tak  byla změna plánu, 
zastávka na Okoři, v restauraci, Na Parkovišti. A byla to rychlá změna, od západu se na nás temně modřila obloha, burácel 
hrom a blesky v patách. Pokud vyrazíte na výlet s dětmi, určitě nevynechejte návštěvu zoologické v Zájezdu. My se návštěvy 
zřekneme a jedeme do kopce a zase s kopce (asi pětkrát to bylo, fu, uf), do Kralup nad Vltavou a na základnu. / Mají v Ráji  
rajskou? To nejlépe zjistíte sami, když vydáte se na sever od Mělníka, „Kokodolem“, podle potoka  Pšovka, až do obce Ráj, 
kde je u křižovatky silnic hospoda, kde se dobře vaří, mňam.  Komu by zdejší jídlo bylo málo, může se dorazit houskou na 
Housce. Prý se tento hradozámek a obec jmenuje podle bratra kněžny Ludmily ze Pšova, Húsky. Ovšem je to jenom pověst. 
Milovníci panoramatického kochání  se v okolí Housky určo namlsají výhledů na dvojBezdězí a na vrcholky hor, Lužických. 
Houbařsky je to velice úrodný kraj, v době sběru. Vyhládlé a žíznivé posilní nejlépe hospa u Blanky v Želízích.

Kdo chce vidět vzdálenější kraje a místa, je dobré se přiblížit vlakově, třeba pod České 
středohoří. Pokud výletník trefí čas zrání vinných hroznů, je to suprový bonus! 
Příjemně chladivé je v horkém čase je Opárenské údolí s Černodolským mlýnem. Pan 
otec vás tu nepřivítá v dřevákách, ani neposype dvounulkou, pověst, tu byste si stejně 
museli přijít poslechnout jindy....ale pivně se tu dobře občerství.  Velemín, na první 
pohled obyčejná obec pod královským dohledem Milešovky, na druhý pohled  v místní 
hospodě na vás hodí pohled, ne Rákosníček, ale ryby z velkého akvária. Kočky rádi 
šplhají do výší, ve zdejším okolí se může člověk „vyšplhat“, třeba do Kocourova. 
Najednou jste v jiné krajině,  zvlněné, rámované čedičovými vrchy a průhledy hledíte 
do široširé roviny. No řeknete si, kde to jinde uvidíte. Tajemně, svou rudou barvou, 
nevýbušně, mohou zvláště ženy, zaujmout granáty ze zdejšího okolí, muzeálně ložené 
v Třebenicích v bývalém luteránském kostele. Zaječí hrad u obce Klapý, řeklo by se 
počesku. Hanžbůrek, tak jej nazýval Mácha, třeba Karel Hynek, z Litoměřic. Na jižním 
svahu, kde dříve se pěstovaly meruňky a broskve, teď tu víno rodí. Za mne dobrý 
počin. Dojmy cestovní je třeba probrat s přáteli, třeba v Konírně v Libochovicích nebo 
v Perlové vodě, v Kostelci nad Ohří. / Jak vdechnout technickému objektu nový život? 
Třeba bývalý vodní mlýn v obci Střížovice za Štětím přebudovat na minipivovar 
s ubytováním. Aby cesta měla také „kulturně přírodní náplň“ , je dobré projet cestou 
do Střížovic Liběchovským polesím a shlédnout tesaná díla Václava Levého s názvy: 
Had, Harfenice, Mordloch, Sfinga. Příjemnou krajinou, kde se střídají polesí, širá pole 
s výhledy do krajiny, dorazíme do Lounek, k Trumpetce. Husí kejhání je tu během 
roku všudypřítomné, na podzim tu připravují Husí hodování. / Údolím Vltavy, proč 
ne. Ale aby to nebylo tak jednoduché, tak i nějaké kopce budou...A když kopce, tak 
u obce Kopeč. Mají tu hned trojvrší, přírodně památkově chráněné a také tu bydlí 
rodina Cihlářových, která se věnuje chovu včel a zpracování medu, doporučuji. 
Poblíže Odolené Vody se nachází na pláni obec Máslovice. A co tu najdete? Jasně že 
muzeum másla. Jako „po másle“ to pojede údolím Klíčanského potoka k Vltavě. 
V Kralupech, v případě „žíznivé krize“ je dobré zastavit se „u Františka“, nebo 
v Kravíně u  veltruského zámku  nebo na dohled od základny ve Statku 1738 
v Dušníkách nad Vltavou. Ovšem, chtělo by to převoznickou loď, zavolat „Dedyk“, 
jako v časech minulých a hned by byl turista v Mlčechvostech.
Podzim krátí světlou část dne, tmu pouští ze sklepa dříve a tak zbývá čas zmáknout 
„komínovky“. Jedna trasa může být na západ od základny, do širých lánů za obcí 
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OBNOVA VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ

V pátek 10. listopadu bylo spuštěno velké výběrové řízení na obnovu veřejného osvětlení ve všech částech naší obce. 
Většina občanů jistě vidí, že v nočních hodinách není osvětlenost našich obcí ideální. 
V roce 2019 proběhla pasportizace VO, tedy zjištění stavu osvětlení, a oslovenou společností Axen byl navrhnut také 
plán obnovy veřejného osvětlení. Ten se stal také základem pro plán výměny osvětlení, která proběhne v nejbližších 
měsících. 
Stávající osvětlení je provedeno svítidly, jejichž stáří je odhadováno až na 35 let. Svítidla jsou vybavena převážně 
vysokotlakými sodíkovými výbojkami. Optická část svítidel je zejména u starších typů svítidel silně zastaralá s velmi 
nízkou světelnou účinností. Obnovou bude celkově 114 ks svítidel vyměněno a dalších 63 navíc doplněno. Nová 
svítidla budou osazena LED diodovými panely a optikou, aby co nejlépe osvítila naše ulice. Podmínkou výběrového 
řízení také je, aby svítidla nevyzařovala žádné světlo do horní vodorovné roviny. Světelné znečištění obce z veřejného 
osvětlení tedy bude sníženo na minimální hodnoty. Osvětlení komunikací bude odpovídat současně platné normě 
ČSN EN 132011 a také barva osvětlení bude v soulady s moderními trendy a doporučením ministerstva průmyslu 
a obchodu, tedy že bude obsahovat nižší množství modré barvy barevného spektra (2700° K).  Osvětlení tedy nebude 
nenarušovat biorytmus občanů ani zvířat. 
I přes velké zvýšení počtu světelných bodů by mělo nové osvětlení snížit i výdaje na elektrickou energii. Rozpočet 
obce jistě zaznamená úlevu i v položce oprav osvětlení, protože dlouhověkost nových svítidel jsme si již ověřili 
u podobných svítidel od konce Vraňan ke stanici Mlčechvosty. Zde od instalace v roce 2015 nebyla řešena ani jediná 
závada na svítidle.
Celková cena výměny osvětlení byla odhadnuta na 4.477.000,Kč vč. DPH. Předpoklad však je, že se tato cena 
výběrovým řízením sníží. Realizace by měla proběhnout během zimy a jara příštího roku.

Martin Chmelík, starosta obce

Nová Ves, kde cykloturista fakt nechce potkat západní vítr. Naštěstí dnes nefouká, polní letiště u Sazené přetneme rychle, 
aby nám letadla nepoškrábala cyklometalízu a míříme na Hospozínek. Osamocená malá obec v polích nebývala tak ospalá 
jako v časech dnešních. V 17. a 18. stoletních časech tu byla, něco jako dnes je dálniční odpočívka. Formani, poslové, 
putující, se zastavili na Bergschenku, v horské hospodě. Bývalý život připomíná zájezdní hostinec s erbem rodu Kinských, 
sýpka na obilí, vše dnes mimo provoz. Jo, pokud máte rádi vlašské ořechy, nasbírate ve zdejších alejích spousty a spousty.  
Občerstvení na nás čekalo ve Velvarech, U Václava, trošku retronávrat. / Okolo Řípu, předposlední cykloputování. V jedné 
podhorní obci, s náźvem Ctiněves, bydlí také rodina Lípových a pivovarně  tady  působí.  Když budete mít štěstí, jednou za 
14 dnů, v neděli, tu můžete potkat prvního muže republiky. Jen si říkám, kdy se bude vařit Prezidentský spodně kvašený 
ležáček...Podzimní čas umí s počasím rychle „zaškodit“, vítr foukne, déšť spadne, pláštěnka rychle rozbalit nejde...Ještě že 
nedaleko je hospůdka  ve Vescích, kde jídlo dostanete v nádobí, 
které vyráběla firma Sfinx v Českých Budějovicích.  / 
Zakončujeme, počasí pro cyklistiku nemusí být vždy příznivé, 
tak co třeba si zaject do Rio de Jainera? Tak jedem, ale vezmeme 
to přes obec Úžice. V areálu bývalého cukrovaru se také nachází 
restaurace Ranč, golfový areál a také nedávno instalována socha 
Ježíše Krista. Příznačné místo, v Riu je socha postavena na hoře 
připomínající cukrovou homoli. Vůni sladké mlhy při 
cukrovarnické kampani už tu neucítíte, ale můžete tady třeba 
uspořádat rodinné setkání nebo zde říci své ano do další etapy 
života.
Doktore, ozvalo by se v pohádce Princové jsou na draka... Je 
statisticky dokázáno, že v roce 2023 21 cyklistů celkem 
„ušláplo“ 13.051 km, každý průměrně „ ušlápl“ 621 km, z toho 
5 žen „ušláplo“ 3.218 km, ženy průměrně 643 km, z  toho 
16 mužů „ušláplo“ 9.833 km, muži průměrně 614 km. Kdo jsou ti letošní cenní, ocenění? Ženská kategorie: 1. Míla Majerová, 
907 km, 2. Lenka Soukupová, 799 km, 3. Šárka Nejedlá 681 km. Mužská kategorie: 1. Vašek Uher 1.190 km, 2. Olda Kotek, 
1.060 km, 3. Láďa Mašek 1.054 km. Nezapomínáme na „bramboráře“: Jožik Hora a Eva Hoch Hrstková. Míla a Vašek si 
také převzali putovní cyklocenu!
PV: Míla Majerová z Dědibab si letos zaslouží i neudělenou cenu za odvážně zvládnuté adroš úseky letošních cyklovýletů.

Za „Spolek amatérských vraňanských cyklistů“, Vašek Uher
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STAVBY A OPRAVY KOMUNIKACÍ A CHODNÍKŮ

Zápisy ze zastupitelstev se přestěhovaly na novou adresu https://www.vranany.cz/zastupitelstvo a jsou 
uloženy v PDF. Mnohastránkové zápisy, ke kterým nezadržitelně spějeme, se vám tak snad budou číst 
pohodlněji.
Stručně vybíráme ze zápisu ze zasedání zastupitelstva dne 29. června, který má 14 stran: byly schváleny dotace pro 
TJ Sokol Vraňany a spolek Mošna, byl schválen Střednědobý výhled rozpočtu obce. Zastupitelstvo schválilo smlouvu 
s IDSK a platbu za dopravní obslužnost ve výši 115.186 Kč, kterou přispíváme na provoz autobusových a vlakových 
linek. Byla schválena směna pozemků, které obec potřebuje pro stavbu chodníku od jahodárny k vlakové zastávce 
Mlčechvosty. Ochotu majitelů pozemků, které obec potřebuje pro stavbu chodníku, ke spolupráci ale sráží opakované 
výpady opozice. Byl přijat dar od firmy Decci a.s. ve výši 100.000 Kč a následně rovnoměrně přerozdělen mezi AFK 
Vraňany, Sokol Vraňany, Spolek Mošna, JK Mlčechvosty a obec Vraňany.
Ze zasedání dne 21. září (plný zápis má 14 stran): byla přijata dotace z rozpočtu středočeského kraje z fondu obnovy 
venkova, která bude využita na financování stavby chodníku „Na skále“. Ve smlouvě o vkladu, pachtu a provozování 
vodovodu, kterou obec Vraňany uzavřela se  společností Středočeské vodárny, a.s. a společností Vodárny Kladno – 
Mělník, a. s. dne 13.5.2015, se obec zavázala ke vkladu svého vodárenského majetku do základního kapitálu VKM. 
10 % vodárenské infrastruktury prodáváme, 90 % vkládáme do základního kapitálu VKM a.s. oproti vydání akcií. 
Hodnota odkupované i vkládané části byla stanovena na základě znaleckého posudku.
Bylo schváleno pořizování audiozáznamu z veřejného zasedání zastupitelstva pro potřebu zápisu a zastupitelů, 
projednán zmatečný zápis Finančního výboru a bylo projednáno, že spolek Koridor D8 nezve pana zastupitele Turbu 
na svá jednání. Bylo schváleno zahájení práce na aktualizaci strategického plánu rozvoje obce.
Ze zasedání dne 31.října (zápis má rekordních 31 stran): poté, co starosta upozornil na změnu trvalého bydliště, 
Martin Bulíř rezignoval na post zastupitele. Náhradníci z kandidátky SNK „Žijeme pro obec“ s podporou ODS“ 
Kristýna Švejcarová, Petr Šejc, Šimon Oračko a Michal Rabinčák se následně vzdali mandátu zastupitele. Poslední 
kandidát, pan Jaroslav Slavík, mandát přijal a stal se zastupitelem. Byla schválena smlouva s obcí Spomyšl o úpravě 
práv a povinností vlastníků kanalizací. Původní smlouva pracovala s 70 EO a předpokladem objemu splaškových 
vod podle normativu. Smlouva se mění na objem splaškových vod zjišťovaný měřením, což by pro obec mělo být 
pozitivní, nicméně musíme vyřešit způsob měření objemu splaškových vod. Vůči smlouvě se spol. České štěrkopísky, 
která se zavázala obci každý rok těžby darovat 100.000 Kč a uklízet po sobě případné znečištění silnice mezi VR 
a VRN, se zvedl velký odpor okolních vlastníků pozemků a byla odložena. Byl schválen dodatek ke smlouvě s firmou 
Šnajdr, která zbudovala chodník od zrcadla k  jahodárně, díky "méněpracím" se celková cena snížila na 
4.096.354,54 Kč. Byla schválena výběrová řízení na modernizaci veřejného osvětlení a na opravu komunikace 
u nádraží. Byl odvolán člen finančního výboru pro překročení pravomocí člena finančního výboru, kdy bez pověření 
zastupitelstvem jednal jménem obce vůči vodoprávnímu úřadu.
Na posledním letošním zasedání dne 6. prosince (21 stran) byly schváleny rozpočty ZŠ a MŠ, rozpočet obce na rok 
2024, stočné pro Mlčechvosty a Vraňany nádraží ve výši 75 Kč/m3 a obecně závazná vyhláška č. 1/2023 o místním 
poplatku za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci (1.400 Kč za 120l popelnici).

STRUČNĚ ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA

Jak si jistě všichni občané obce již všimli, stavba chodníku od pošty po konec obce již je dokončena. I když stavbu 
provázely problémy, byla akce dokončena v dohodnutém termínu a myslím že si občané na tento chodník velice 
rychle zvykli. Jakmile to počasí dovolí, budou ještě opraveny dva vjezdy, kde došlo k vyjetí kolejí. Ke kolaudaci dojde 
po začátku nového roku. Stavba stála obec 4.096.354,54 Kč, což je 
o více než 280.000, méně, než byla cena z výběrového řízení. Ke 
snížení ceny došlo zejména díky tomu, že celková plocha chodníku 
je nakonec menší, než jaká byla projektována. Na tuto stavbu také obec získala dotaci z rozpočtu Středočeského 
kraje ve výši 926.000,Kč, za což kraji velice děkujeme. Tento chodník jistě zlepší bezpečnost pohybu chodců 
v obci, ale také odvod dešťových vod a celkový komfort pohybu v obci.
Další připravované stavby komunikací a chodníků budou následovat v příštím roce. Proběhlo výběrové řízení na 
opravu panelové komunikace ve Vraňanechnádraží a s realizací se počítá hned jak to počasí dovolí. Betonové panely 
zde budou odstraněny a povrch této komunikace bude realizován ze zámkové dlažby. Dalšími projekty, které jsou 
v přípravě a jejich realizace je možná již v příštím roce jsou tři komunikace v Mlčechvostech. Je to revitalizace návsi, 
dále komunikace podél rokle, po které vede červená turistická trasa na Říp. Také je také v přípravě stavba další 
komunikace v Mlčechvostech, a to druhá ulice vpravo při příjezdu do Mlčechvost. 
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OTEVŘENÍ PÍSKOVNY V KATASTRU OBCE VRAŇANY

Během zimy nebo jara příštího roku dojde k zahájení těžby štěrkopísku v prostoru nalevo od silnice spojující obec 
Vraňany a lokalitu Vraňanynádraží.
Dobývací prostory, vyznačené na mapce šedým šrafováním, byly stanoveny Báňským úřadem v letech 1961 a 1982, 
jejich celková rozloha je zhruba 28 hektarů. Firma České štěrkopísky spol. s.r.o., která je aktuálním držitelem 
dobývacích práv, je zároveň vlastníkem červeně vyznačených pozemků. Na modře vyznačenou plochu bylo v roce 
2013 Báňským úřadem vydáno dobývací povolení.
Obec aktuálně není v postavení, kdy by otevření 
a provoz pískovny mohla jakkoliv ovlivňovat.
Ačkoliv jako starosta obce s touto těžbou 
nesouhlasím, je těžba povolena a není možné jí 
zabránit.
Majitel pískovny je naštěstí vstřícný a nad rámec 
zákonných povinností konzultuje s obcí své kroky. 
Jednou z mála dobrých zpráv je to, že těžební 
společnost České štěrkopísky spol. s r.o. ustoupila 
od původního záměru mít přímo v místě i třídičku. 
Třídička zde umístěna nebude. Materiál bude 
pouze vytěžen, naložen na nákladní auta a bez 
další úpravy odvezen. Po vytěžení prostoru se tato 
pískovna nebude zavážet, ale dle schváleného 
plánu rekultivace zde zůstane vodní plocha.
Doba trvání těžebních prací ani přesný termín 
začátku těžby v tuto chvíli není znám. Aktuální 
informace budou zveřejňovány na informačních 
kanálech obce.
Chci upozornit naše občany na zvýšený provoz nákladních vozidel po otevření pískovny, která budou z pískovny 
vyjíždět přes Vraňanynádraží směrem k silnici I/16. Text: Martin Chmelík, grafika: Ondřej Mamula

ZVÝŠENÍ BEZPEČNOSTI KRAJSKÝCH KOMUNIKACÍ, KTERÉ PROCHÁZEJÍ OBCÍ

Po několika konzultacích s Krajskou správou a údržbou silnic Středočeského kraje (KSÚS) byly na žádost starosty 
obce realizovány na první pohled možná drobné, ale velmi přínosné úpravy na krajské silnici III. třídy v naší obci:
 nejdůležitější úpravou byla realizace svodidel u obecního rybníku. V tomto místě, kde několikrát do roka 

vytahovali zaměstnanci obce auta z hráze rybníka, byla osazena svodidla. Provoz zde by měl teď být bezpečnější. 
Toto místo je problematické zejména z toho důvodu, že se v místě zatáčky u rybníka mění sklon komunikace 
a proto ve směru od Lužce silnice v zatáčce vynáší auta na levou stranu, rovnou do rybníka.

 další úpravou bylo vyznačení vodící čáry (krajnice) od Vraňan – nádraží do Vraňan. Tuto úpravu ocení řidiči 
zejména v těchto měsících. Při ranních mlhách bude lépe vidět krajnice komunikace.

 poslední úpravou bylo vyznačení vodorovného dopravního značení na křižovatce na Lužec nad Vltavou. V jarních 
měsících došlo v tomto místě k několika nehodám a krizovým situacím, které snad toto nové značení alespoň 
omezí. Ve směru od Lužce byl na komunikaci vyznačen výrazná značka dej přednost v jízdě, která by měla řidiče 
jedoucí z Lužce upozornit na nebezpečné místo.

V tuto chvíli vypadá, že všechny úpravy přispěly ke zvýšení bezpečnost v provozu. K tomu by měl přispět také nový 
chodník budovaný v obci. Text: Martin Chmelík, foto: František Hormandl a Ondřej Mamula
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POKRAČOVÁNÍ STAVBY ENERGETICKÉHO HNÍZDA

Stavební práce jsou v plném proudu. Byly vybudovány betonové 
základy pro všechny technologie, budovy redukční stanice zemního 
plynu, areálové rozvodny a technického zázemí. Společnost 
NET4GAS vybudovala přípojku vysokotlakého plynovodu. Rozvodna 
ČEZdistribuce 110kV byla rozšířena o transformátorové stání.
Byly osazeny všechny komíny s tlumiči hluku, barva není finální, na 
jaře, až to umožní povětrnostní podmínky, budou přelakovány. 
Odstín barvy se zřejmě bude blížit lakování kontejnerů s turbínami.
Byly přivezeny a osazeny dvě ze šesti turbín, další budou budou 
osazovány až v roce 2024. 
Pohled na budovanou elektrárnu a zážitky z osazování kontejneru 
s  turbínou jeřábem se můžete dočíst u  Františka 
Hormandla v příspěvku:
https://www.facebook.com/
frantisek.hormandl/posts/
pfbid0xvV5S2vQAawmwxkdQrMkXBWxXe4V
sUrmxhnFScGnfJP282PkFqkquAApU5oyTgZ
4l.

Během jednání o investičním záměru se panu starostovi 
podařilo přesvědčit firmu Decci, aby s dodavatelem 
kompletů s turbínami, britskou společností Centrax, 
projednala možnosti designových úprav. Stavba 
hybridního zdroje bezesporu je zásahem do krajiny a ne 
každému se industriální stavby líbí, jsme proto rádi, že 
investor obci vychází vstříc, že spol. Centrax požadavku 
dokázala vyhovět a že oproti standardnímu provedení 
(obrázek vpravo) bude ve Vraňanech osazena modifikace 
nástavby se vzduchovými filtry, která lépe splyne s okolim 
(obrázek vpravo dole).
Dále byly navezeny kontejnery pro bateriové úložiště, 
budou postupně nastrojeny podpůrnými technologiemi 
(klimatizace, výkonová elektronika, transformátory, 
hasební a bezpečnostní systémy) a budou do nich 
instalovány bateriové moduly. 
Po novém roce pak budou jednotlivé technologie postupně 
uváděny do provozu. Bude ověřován chod jednotlivých technologií i jejich vzájemná součinnost, vrcholem bude 
zkušební provoz a certifikační testy v průběhu dubna a května. Po úspěšném předání díla přejde hybridní zdroj do 
rutinního provozu a začně přispívat ke stabilizaci české energetické soustavy.

Na základě podkladů od firem Decci a Centrax a s přispěním Františka Hormandla zpracoval Ondřej Mamula



18VVrraaňňaannsskkýý  zzpprraavvooddaajj
Ročník XX, číslo 2/2023

TŘÍDĚNÍ, SVOZ A ZPRACOVÁNÍ ODPADŮ

Nerudovská otázka "kam s ním ?" se každoročně stává 
tématem předvánočního zamyšlení o odpadech. Odpověď 
je jasná: do popelnice. 
Pokud by vás při hledání odpovědi napadla nějaká 
kreativní alternativa, třeba vysypat odpad do škarpy 
u silnice nebo ho vyvézt do lesíka za obcí, vězte, že obec 
je dosti úspěšná při pořizování důkazních materiálů 
a v dohledání pachatele. Náklady na likvidaci takového 
nápadu jsou pak pachateli naúčtovány v plné výši. Radši 
se přijďte na OÚ poradit, nějaké lepší řešení se vždycky 
najde.

POPLATEK ZA SVOZ KOMUNÁLNÍHO ODPADU PRO ROK 2024

Rozhodnutím zastupitelstva ze dne 6. prosince 2023 byl 
roční poplatek stanoven na 1.400.Kč za sběrnou nádobu 
(popelnici) o objemu 120 litrů. Za popelnici o objemu 240 
litrů se platí 2.800, Kč a za popelnici o objemu 60 litrů 
pak 700, Kč.
Poplatek se hradí za celou nemovitost bez ohledu na 
počet osob v ní žijících (dle zákona 541/2020 Sb., 
o odpadech).
Poplatek přijďte uhradit v průběhu ledna na obecní úřad, odnesete si samolepku o zaplacení poplatku. Vlastníci 
nemovitostí, kterým nebude stačit jedna popelnice na komunální odpad, si mohou na úřadě dokoupit popelnici další, 
resp. uhradit roční poplatek za druhou a další popelnici.
Občanům starším 65 let s trvale hlášeným pobytem v nemovitosti v obci Vraňany či Mlčechvosty obec poskytuje 
slevu ve výši 700,Kč na první nádobu.

PODPORA TŘÍDENÍ ODPADU

Abychom více podporovali třídění a recyklaci odpadu, má každá nemovitost k zdarma dispozici "žlutou" popelnici.
Frekvence svozu je čtrnáctidenní střídavá, popelnice se sváží každý čtvrtek, jeden týden směsný odpad (černá 
popelnice), druhý týden plast (žlutá popelnice). 
K tomu byla, mimo stávající lokace s velkými kontejnery, zřízena "recyklační hnízda" s malými popelnicemi na plasty, 
sklo a plechovky tak, abyste se nemuseli vymlouvat, že s tříděným odpadem to máte daleko. Na mapce níže je 
zobrazeno umístění popelnic, sběrných míst a recyklačních hnízd. Jsme optimisté a předpokládáme, že kdo neháže 
odpadky do škarpy, potřebnou popelnici najde i bez mapky. Vpravo je uvedno, co do které popelnice patří a nepatří.
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V obci lze systematicky odkládat i následující druhy 
odpadů (za recyklaci obec získává do rozpočtu bonus):
 nebezpečný odpad (barvy, laky, nejedlé oleje, ředidla)  

sběr je organizován cca 2x ročně
 použitý kuchyňský olej  popelnice je na dvoře 

obecního úřadu, olej (třeba fritovací) do nich nelijte, ale 
odhazujte v uzavřených nádobách (třeba od fritovacího 
oleje),

 bioodpad  pokud nemáte vlastní kompost, pak můžete 
bioodpad odkládat na určených místech. Do bioodpadu 
nepatří velké větve a trus domácích zvířat,

 drobné elektro (vybité baterie, unavené žárovky apod.) 
můžete odevzdávat ve škole, školce nebo na úřadě,

 velké elektro (rozbité spotřebiče  ledničky, pračky, 
vysavače, svítidla, ...) odevzdávejte na dvůr obecního 
úřadu,

 nepoužité léky odevzdávejte v lékárně, u lékaře nebo 
na OÚ,

 pneumatiky odevzdávejte na dvůr obecního úřadu, 
vzhledem k vysokým nákladům na likvidaci obec vybírá poplatek 15 Kč za pneumatiku,

 velkoobjemový kontejner je přistavován několikrát ročně, patří do něj sedačky, křesla, nábytek, matrace a vůbec 
všechno velké, co není nebezpečným nebo jiným, pro tento kontejner nevhodným, odpadem.

NÁKLADY OBCE

Celkové náklady obce na svoz a třídění 
všech druhů odpadů činily v roce 2023 
zhruba 1,2 mil. Kč.
V poplatku za svoz komunálního 
odpadu obyvatel obce platí zhruba 50% 
nákladů, zbytek obec dotuje.
V roce 2024 se v rozpočtu obce počítá 
s náklady na odpadové hospodářství ve 
výši téměř 2 mil. Kč.



ZAVZPOMÍNEJTE. POZNÁVÁTE SE? ZŠ VRAŇANY, ŠKOLNÍ ROK 2008/2009

Kateřina Bodišová, Nela Cibulková, Dominik Czemesz, Daniela Dočkalová, Filip Dyrynk, Petr Dyrynk, Žofie 
Dyrynková, Vojtěch Ďoubal, Dominik Fárka, Anna Fliťarová, Petr Fliťar, Václav Hrdlička, David Jansa, Kristýna 
Kuntová, Vanessa Lahrachová, Simona Mikšová, Matěj Motejzík, Tomáš Nový, Pavel Oračko, Lukáš Páko, Veronika 
Pletichová, Markéta Remšíková, Martin Seidl, Pavlína Straňáková, Miroslav Svoboda, David Strunecký, Eliška Srbová, 
Veronika Vokalová, Jiří Vyšata, Vendula Zahálková, David Záruba, Miroslava Houšková, ředitelka školy (zastupující 
Štěpánku Srbovou na mateřské), Věra Hýblová, Jana Vaňková, Zuzana Landsmanová, učitelky školy, Jitka Soudská, 
vychovatelka školní družiny. fotografie je z archivu Základní školy Vraňany

Vraňanský zpravodaj je víceméně periodický tisk územního samosprávného celku, evidovaný  MK ČR pod 
číslem E 14294, který obvykle 14x ročně nákladem kolem 100 ks vydává Obec Vraňany, Vraňany 37, 
277 07, IČ 0023720, tel.: 315 691 080. Zlom, redakce a grafická úprava: Ondřej Mamula. Autoři jsou 
občas jmenovitě uvedeni u  některých článků. Cena 35 Kč. Příští číslo vyjde asi na jaře 2024.

PŘEDCI EMY DESTINOVÉ POCHÁZEJÍ Z VRAŇAN

Každý Čech jistě dobře zná portrét Emy Destinové, světoznámé operní 
pěvkyně, z líce dvoutisícové bankovky, kterou vytvořil rytec Oldřich Kulhánek. 
Méně lidí bude vědět, že její  rodné jméno je Emílie Paulina Jindřiška Kittlová 
(1878 Praha1930 České Budějovice). Nedávno jsem si zakoupil časopisy 
Genealogické a heraldické listy za rok 2021 a v druhém čísle na mne čekalo 
fakt velké překvapení. Byl to článek Hany Skočkové, kdy při vyhledávání 
předků Emy Destinové zjistila fakt, že její prapraděda Václav Küttel/Kittl se 
narodil 4.9. 1713 ve Vraňanech, stejně jako Václavův otec Jan Küttle/Kytle 
(nar.1686) a Václavův děda Bartoloměj Kytle/Kittl (16511701). 
Václav Khytle (17131776 Holubice) se roku 1750 v Holubicích podruhé oženil 
s Dorotou Procházkovou (17221772) z Holubic u Kralup nad Vlt. Jejich syn 
Jiří Küttel/Kitl (1760 Holubice1825 Holubice) se svou druhou manželkou 
Rosinou Baurovou (1779 Kozinec1843 Holubice) dal život několika dětem. 
Pro sledování rodinné linie je rozhodující Jan Nepomuk Kittl (1811 Holubice
1869 Praha), jehož manželkou se roku 1843 v Praze stala Kateřina Šedivá 
(1817 Strakonice1895 Praha). Jejich syn Emanuel Jan Kittl (1844 Praha
1911 Praha) a Jindřiška Šrutová (1849 Medlešice1898 Praha) byli rodiče 
Emilie Kittlové.         
Hana Skočková, Ema Destinová 18781930 a rod Kittl, výběr z textu, 
Genealogické a heraldické listy č.2/2021, str. 27, vydává ČGHSP Praha


